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روزنه

بازتاب

سخنگوی دولت خبر داد

کاهش ۲ میلیارد دلاری قاچاق و 
واردات غیررسمی

علی ربیعی در حاشــیه جلسه روز گذشته هیئت  �
دولت با تشــریح جزئیات مصوبات این جلسه، گفت: 
یکی از مصوبات ما ســامانه جامــع مدیریت تضامین 
و شــیوه کار آن بود که تصویب شــد و مسئولیت آن 
با ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســت. این سامانه 
به نحوی تعریف شــده که همه شرکت های دولتی، 
ســازمان ها و دســتگاه ها درباره تضامینــی که اتخاذ 
می کننــد، بایــد از چارچوب هایی پیــروی کنند که بار 
مالی مشــخص آن در آینده هم مدنظر گرفته شــود. 
این مصوبه تصمیمی منطقی است که بار مالی برای 
ســال های آینده را پیش بینی پذیر و از بار مالی اضافی 
نیز پیشــگیری می کند. به گزارش «ایســنا» سخنگوی 
دولت ادامه داد: دو گزارش در دولت قرائت شد؛ اول 
گزارش هایی دربــاره صادرات و واردات که در ســال 
۹۷ در مقایســه با ســال ۹۶ واردات کالاهای مصرفی 
۳۱.۲ درصد کاهش داشته است. از حدود شش هزار 
ردیف تعرفه فعال، هــزارو ۵۲۴ ردیف تعرفه تاکنون 
وارداتش ممنوع شــده که این امر در راســتای کمک 
به تولید داخلی اقدام خوبی اســت. همچنین امروز 
گزارش داده شــد که قاچاق و واردات غیررســمی به 
میزان دو میلیارد دلار کاهش یافته اســت. ربیعی در 
پاســخ به سؤالی درباره مواضع جمهوری اسلامی در 
برابر حمله ترکیه به ســوریه، افزود: مواضع ما همان 
مواضع چهار  ماده ای اســت که برای سوریه داده ایم. 
باید سوری-ســوری مشکل حل شــود. در مرزها باید 
نیروهای نظامی ســوریه مستقر شــوند و به نگرانی 
ترکیــه هم درباره داعش پاســخ داده شــود. راه حل 
را همان می دانیم و معتقد هســتیم به همان سمت 
هم حرکت خواهد شــد. ســخنگوی دولت همچنین 
در پاسخ به ســؤالی درباره حذف یارانه ها، ادامه داد: 
حذف یارانه ها قانون مجلس است و اجرای این قانون 
به اندازه وســع ما است. منظور از وسع ما، تشخیصی 
است که درباره ثروتمند بودن افراد است. بارها اعلام 
کردیم گســتردگی ای که در قانون در نظر گرفته شده 
است، با شرایط فعلی کشور در حال حاضر امکان پذیر 
نیســت تا ۳۰ میلیون آدم را بر اســاس مصوبه حذف 
کنیم. ربیعی بار دیگر اســتعفای وزیر جهاد کشاورزی 
را نیز تکذیب کرد و گفت: همه ما دچار گرفتاری هایی 
می شــویم و گاهی کار سخت می شــود. کار کردن در 
وزارتخانه با این همه دغدغه بسیار حساس است؛ اما 
سیاست آقای حجتی سیاست های موفقی بوده است.

پاســخ روابط عمومي شــهرداري منطقه ۱۴ :  �
احتراما بازگشــت به نامه شــماره ۱۲۰/۸۵۳۵۱۸ 
مــورخ ۱۳۹۸/۰۷/۳۰ مبنــي بــر درج پیام هــاي 
مردمي در جراید روز دوشنبه مورخ ۹۸/۰۷/۲۹ با 
موضوع «سدمعبر در اطراف پارك گل نما واقع در 
خیابان پیروزي که باعث سلب آسایش شهروندان 
و ســاکنین منطقه شده است»، به پیوست گزارش 
مصور اقدامات انجام شــده توســط ناحیه دو این 
منطقه جهت اســتحضار و بهره بــرداري لازم به 

حضور ارسال مي گردد.

الو شرق 88948273
sharghline@sharghdaily.ir

پیامک: 30004699

گذرگاه تاریک: خیابان هفده شــهریور به ویژه  �
مقابل کارگاه ها و پروژه هــاي عمراني پایین تر از 
میدان شــهدا که به گذرگاه شبیه نیست، شب ها 
تاریک اســت. مسئول تأمین روشــنایي این گونه 

گذرگاه ها چه کسی است؟
مونا علوي از تهران

حضــور  � و  حقــوق  پرداخــت  در  تأخیــر 
بازنشستگان دعوت به کار تا کي؟ نبود نظارت از 
سوي مسئولان و بي توجهي به درخواست هاي 
مــا باعــث شــده مدیراني کــه توانایــي اداره 
مؤسســه اي را ندارند، روی کار باشند و کارکنان 
حقوق شــان را با تأخیر و در چند نوبت دریافت 
کنند. ایــن وضع تا چه زمانی قرار اســت ادامه 
داشته باشد؟ مستأجران و افرادي که به بانک ها 
بدهکارند، بیشــتر مجبورند مشــکلات را تحمل 
کنند. این در حالي اســت که این مؤسسه شمار 
درخور توجهي بازنشستگان دعوت به کار دارد! 
از سازمان بازرسي کل کشور و ریاست جمهوري 

تقاضاي رسیدگي داریم.
زهره طالشي

مي خواســتم از نماینــدگان محترم مجلس  �
خواهــش کنم بــا ارائه طرح هایــي مثل حذف 
درس زبان انگلیســي از مدارس، نمک به زخم 
مردم درمانده، بیچاره و افســرده نپاشند. این قدر 
ما مشــکل داریم که حد وحساب ندارد؛ آن وقت 
شــما طرح این چنیني مي دهید؟ آیــا مي دانید 
چه بخش هایي از مردم کشــور استطاعت خرید 

گوشت را ندارند؟!
یک مخاطب

شرق: بعد از آنکه بحث به پایان رسیدن مهلت یک ساله 
جمع بندي و اعلام نظر مجمع تشــخیص درباره پیوستن 
یا نپیوســتن به لوایح مرتبط با FATF مطرح شد و برخي 
مانند فلاحت پیشه گفتند که با گذشت این مهلت به دلیل 
تصویــب مجلس و عــدم مخالفت شــوراي نگهبان این 
لوایح در حکم قانون محســوب مي شوند و قابلیت اجرا 
دارند، اکنون بار دیگر برخي از شــخصیت هاي سیاســي 
نسبت به عدم اعلام نظر مجمع درباره آن هشدار داده اند 
و پیامدهاي منفي ملحق نشــدن ایران به لوایح FATF را 
بازخواني کرده اند؛ به نحوی که بســیاری باور دارند که در 
صورت نپیوســتن ایران به FATF علاوه بر آنکه بســیاری 
از زمینه های مراودات مالی ایران دچار مشــکل می شود، 
کشورهایی چون آمریکا یا رژیم صهیونیستی می توانند از 
این بهانه در عداوت با ایران بهره برداری کنند و به تعبیری 
ماهی قــزل آلای خود را از حوضچــه FATF صید کنند؛ 
موضوعی کــه بی گمان مورد تأیید هیچ یک از مســئولان 
نظام نیست و در ابعاد مختلف همواره تلاش شده است 
که در مقابل بهانه جویی های بیگانگان ایستادگی شود و به 

نظر می رسد مسئله FATF نیز خارج از این قاعده نباشد.
دفتر سخنگوي دولت: باید مانع از ورود کشور به لیست 

سیاه FATF شد
روز گذشــته دفتر ســخنگوي دولــت در اطلاعیه اي 
نوشــت: «متأســفانه در روزهاي اخیر تلاش هایي براي 
وارونه جلــوه دادن حقایــق درباره لوایــح چهارگانه و 
مســئولیت گریزي از عواقب تصمیماتِ عدم تصویب این 
لوایح مي شــود که آخرین نمونه آن خبرسازي با عنوان 
«دولت براي کســب رضایت FATF تحریم هاي شوراي 
امنیت را به رسمیت شــناخت»، است». در این اطلاعیه 
آمــده اســت: «منظور از آنچــه کــه در آیین نامه قانون 
مقابله با پول شــویي آمده قطع نامه هاي شوراي امنیت 
از جمله قطع نامــه ۱۲۶۷ و قطع نامه هاي مربوط به آن 
درباره گروه هاي ســه گانه تروریســتي طالبان، القاعده و 
داعش اســت. این قطع نامه هاي شوراي امنیت همگي 
قطع نامه هاي فصل هفتمي هســتند که از همان ابتداي 
صدور در ســال هاي۱۹۹۹ براي همه دولت ها لازم الاجرا 
بوده اســت و هیــچ ارتباطي با FATF نــدارد جز اینکه 
یکي از اســتانداردهاي FATF این اســت که کشورها در 
عمل، موظف اند اســتاندارد هاي هماهنگي براي اجراي 
تحریم هاي وضع شده ذیل این قطع نامه ها داشته باشند. 
در این خصوص نیز مکررا در ســال هاي گذشــته تأکید و 
تبیین شــده اســت در آیین نامه هــا و  قوانین داخلي در 
خصوص نحوه اجراي این قطع نامه ها و لوایح مرتبط با 
FATF نقطه نظرات همه کارشناســان امنیتي، سیاست 
خارجي، اقتصادي و... لحاظ شده و هرگز و در هیچ کجا 
منافع ملي کشــور یا نهادهاي اصلي انقلاب اسلامي به 

خطر نیفتاده است. همچنین آنچه در قانون به صراحت 
آمده این اســت که در تمامي مراحــل تعیین مصادیق 
گروه هاي تروریستي و اجراي تحریم هاي شوراي امنیت 
ملــل متحد علیه آنها، مطابق نظر شــوراي امنیت ملي 

کشور عمل خواهد شد».
در پایان اطلاعیه دفتر ســخنگوي دولت اشاره شده 
اســت: «دولت معتقد است باید مانع از وارد شدن کشور 
به لیست سیاه FATF شــد چون در میان مدت، عواقب 
ناگواري بــراي اقتصاد، به خصــوص در بخش مالي به 
دنبال خواهد داشت و مخالفان تصویب لوایح بهتر است 
به جاي فرافکني و تحریف واقعیات و تلاش براي شانه 
خالي کردن از زیر با مسئولیت، کمک کنند که این لوایح به 
تصویب برسد و یا اینکه مسئولیت عواقب خطیر اقدامات 

خود را تمام و کمال به عهده بگیرند».
 واعظي: مخالفــان FATF مســئولیت عدم تصویب 

لوایح آن را بپذیرند
واعظي، رئیس دفتر رئیس جمهوري هم روز گذشته 
گفــت: «دو لایحه از چهار لایحه اي که به مجلس رفته، 
تصویب شــده اســت و ســومین لایحه پالرمــو بود که 
مجلــس آن را تصویب کرده، شــوراي نگهبان هم هیچ 
اشکالي نگرفته اســت. هیئت نظارت مجمع تشخیص 
مصلحــت نظام یک ایــرادي به این لایحــه گرفته اند و 
لایحه به مجمع برگشته است. مجمع بر اساس آیین نامه 
داخلي باید ظرف یک ســال به آن رسیدگي مي کرد و اگر 
در مدت زمان یک ســال رسیدگي نمي شد، به نظر قبلي 
شــورا برمي گشــت. این لایحه در این یک سال رسیدگي 
نشده و الان برگشــته است. اکنون هم معاونت حقوقي 

رئیس جمهوری و هم بسیاري از حقوق دانان اعتقادشان 
بر این است که این لایحه الان تبدیل به قانون شده است 
و  رئیس جمهــوري مي تواند آن را براي ابلاغ بفرســتد. 
به اعتقاد ما باید از فرصت اســتفاده کنیم و نگذاریم که 
خودمان، خودمان را تحریم کنیم». او در پاسخ به کساني 
که مي گویند با تصویب لوایح مربوط به FATF اطلاعات 
کشور به خارجي ها داده مي شود، گفت: «کساني که این 
ســخنان را بیان مي کنند اصلا روابط خارجي و بانکي را 
نمي دانند، الان هم در خریــد و فروش هایي که در حال 
انجام اســت در همین حد هم اطلاعات تبادل مي شود 
و ایــن اطلاعات خیلي مانع کار نیســت». واعظي ادامه 
داد: «کساني که الان مانع شــده اند یا تبلیغ مي کنند که 
این لوایح نباید تصویب شود، باید روشن با مردم صحبت 

کنند و مسئولیت عدم تصویب این لوایح را بپذیرند».
دژپسند: این آخرین مهلت است

فرهاد دژپســند، وزیر اقتصاد و امور دارایي، هم دیروز 
در حیاط هیئت دولت گفت: «در بحث FATF ما چندین 
بار درخواســت تمدید کردیم که موافقت کردند، اما این 
بار به ما هشــدار دادند  این آخرین مهلت اســت و دیگر 
قابل تمدید نیســت». وي بــا بیان اینکه زمــان واقعي 
ما براي تعییــن تکلیف این موضوع کمتــر از چهار ماه 
اســت، افزود: «یک ماه پیش از اجلاس اصلي، نشســت 
مقدماتي تشکیل مي شود که ما باید گزارشي از کار را قبل 
از اجلاس مقدماتي ارائه کنیم تا در آنجا بررســي شود». 
وزیر امور اقتصادي و دارایي تصریح کرد: «طبیعي است 
اگر در مهلت تعیین شده این کار انجام نشود، به صورت 
خودکار وارد بلک لیســت مي شــویم که براي خروج از 

بلک لیســت باید «برنامه اقدام» بنویسیم که امکان دارد 
شرایط سخت تري در آن مطرح شود». دژپسند افزود: «ما 
در حال حاضر تلاش هاي خود را انجام داده، گزارش ها را 
ارائه  و جلسات را برگزار مي کنیم تا به گونه اي عمل شود 

که مشکلي رخ ندهد».
ظریف: براي منافع ملي اقدامات لازم را انجام دادیم

محمدجواد ظریف، وزیر امــور خارجه، هم چند روز 
 FATF اظهار کرد: «تصمیم  FATF پیش درباره موضوع
تصمیمي کاملا سیاســي اســت که کاملا با آن مخالف 
هستیم، اما به خاطر منافع ملي خودمان همه اقدامات 
لازم را بــراي مبارزه با تأمین مالي تروریســم و مقابله با 
پول شویي انجام دادیم». همچنین ظریف ابراز امیدواري 
کــرد با هم گرایــي داخلي اقدامات بعــدي براي گرفتن 
بهانه از دست کساني که منافع ایران را دنبال نمي کنند و 

مخالف آن هستند، فراهم شود.
جهانگیري: هرچه سریع تر باید لوایح تصویب شوند

اســحاق جهانگیري، معــاون اول رئیس جمهوري، 
هم با اشــاره به ارائه لایحه شــفافیت از سوي دولت به 
مجلس شوراي اســلامي و تأکید بر ضرورت ایجاد اتاق 
شیشــه اي براي تصمیم گیران کشور،  گفت: «خوب است 
مردم در جریان همه امور از جمله مذاکرات درون دولت،  
مجلس،  شــوراي نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام قرار گیرند و مطلع شوند. با توجه به تصویب لوایح 
FATF و CFT در جلســه ســران ســه قوه و تأیید مقام 
معظم رهبري، مجمع تشخیص مصلحت نظام هر چه 

سریع تر این لوایح را تصویب کند».
البته این ســخنان با واکنش هاي زیادي همراه شد و 
برخي گفتند  سخن جهانگیري نسبت نادرست به رهبري 
دادن است که بعد از چنین انتقادهایي دفتر معاون اول 
در بیانیه اي نوشــت: «از آنجا که برداشت هاي متفاوتي 
از ســخنان مهم جناب آقاي دکتر اســحاق جهانگیري 
معاون اول محترم رئیس جمهور در نشست روز سه شنبه 
مــورخ ۹۸/۷/۳۰ با جمعي از علما و روحانیون منتشــر 
شده اســت و نیز با توجه به موضع گیري هاي سیاسي و 
غیراخلاقي برخي افراد و رســانه ها که در چند روز اخیر 
ســعي کردند هدف اصلي این سخنان مبني بر ضرورت 
شــفافیت در تصمیم گیري هــا و نیز اهمیت تســریع در 
تصویــب لوایح مرتبــط با FATF براي کاهش مســائل 
معیشــتي مــردم و جلوگیري از ایجاد مشــکلات جدید 
بانکي و اقتصادي براي کشــور را به حاشــیه ببرند، دفتر 
معاون اول رئیس جمهــور ذکر این نکته را لازم مي داند 
که دکتر جهانگیري در این نشست تأکید نمودند سران قوا 
در دو-سه جلسه خود تصویب کردند که لوایح مرتبط با 

FATF براي اداره کشور بسیار ضروري است».

ادامه در صفحه ۱۵

CFT هشدار مسئولان درباره سوءاستفاده آمریکا  از  تصویب نکردن لوایح پالرمو و

 FATF  صید قزل آلا  از


